

研究论文

甘蓝型油菜品系一些酶的活性与抗菌核病的关系

齐绍武, 官春云, 刘春林

湖南农业大学, 湖南长沙410128

收稿日期 2002-9-12 修回日期 2003-1-16 网络版发布日期 接受日期

摘要 以6个抗病品种(系)M004、湘油15号、中R-888、中R-783、084、085和二个感病品种(系)98C04、甘油5号为材料,研究接种菌核病菌前后叶片中过氧化物酶(PO)、多酚氧化酶(PPO)、苯丙氨酸解氨酶(PAL)、超氧化物歧化酶(SOD)的活性变化。结果表明:接种前,PO、PAL二种酶活性与油菜品种抗病性相关不显著,而PPO、SOD酶活性抗病品种明显高于感病品种。接种后,抗病品种中的PO、PPO、PAL、SOD活性一般产生两个峰值,而感病品种一般只产生一个峰值。

关键词 [甘蓝型油菜](#) [菌核病](#) [抗性机理](#) [多酚氧化酶](#) [过氧化物酶](#) [苯丙氨酸解氨酶](#) [超氧化物歧化酶](#)

分类号 [S565](#)

Relationship between Some Enzyme Activity and Resistance to Sclerotinia sclerotiorum of Rapeseed Cultivars

QI Shao-Wu, GUAN Chun-Yun, LIU Chun-Lin

Hunan Agricultural University, Changsha 410128, Hunan

Abstract The activities of polyphenoloxidase (PPO), peroxidase (PO), phenylalanine ammonia lyase (PAL) and superoxide diamutase (SOD) in six resistant varieties including M004, Xiangyou 15, ZhongR-888, ZhongR-783, 084, 085 and two susceptible varieties including 98C40 and Ganyou 5 were studied before and after inoculation with *S. sclerotiorum*. The results showed that there was no relation between the activities of PO and PAL and the resistance of rapeseed to *S. sclerotiorum* before inoculation with SS5, but the activities of PPO and SOD in the leaves of resistant varieties were much higher than that in susceptible varieties. After inoculation with SS5 the activities of PO, PPO, PAL, SOD increased and showed two peaks in six disease resistant varieties, and only one peak in two susceptible varieties.

Key words [Brassica napus](#); [Sclerotinia sclerotiorum](#); [Resistant mechanism](#) [Polyphenoloxidase](#); [Peroxidase](#); [Phenylalanine ammonia lyase](#); [Superoxide diamutase](#)

DOI:

通讯作者 齐绍武 CS4618160@163.com

扩展功能	
本文信息	
▶	Supporting info
▶	PDF(164KB)
▶	[HTML全文](0KB)
▶	参考文献
服务与反馈	
▶	把本文推荐给朋友
▶	加入书架
▶	加入引用管理器
▶	复制索引
▶	Email Alert
▶	文章反馈
▶	浏览反馈信息
相关信息	
▶	本刊中 包含“甘蓝型油菜”的 相关文章
▶	本文作者相关文章
·	齐绍武
·	官春云
·	刘春林